

國立中山大學醫學院學士後醫學系公費生體系分發要點

Guidelines for the Allocation of Publicly Funded Students in the Post-Baccalaureate Medicine Program

114.09.02 114 學年度第 1 次系務會議通過

Approved by the 1st Departmental Affairs Meeting of the 2025 Academic Year on September 2, 2025

壹、目的與法源

I. Purpose and Legal Basis

一、本要點旨在明訂本校第二期公費醫學生畢業時、分發至「衛生福利部(以下簡稱衛福部) 培育體系」及「國軍退除役官兵輔導委員會(以下簡稱輔導會) 培育體系」之作業程序與標準。

1. These Guidelines are established to stipulate the procedures and standards for assigning the University's second-phase publicly funded medical students to the Ministry of Health and Welfare (MOHW) training system and the Veterans Affairs Council (VAC) training system upon graduation.

二、本要點依《重點科別培育公費醫學生(第二期) 契約書》第三章第十四、十五條規定訂定；未盡事宜，依相關法規及衛福部函令辦理。

2. These Guidelines are formulated in accordance with Articles 14 and 15 of Chapter III of the Contract for the Second Phase of Publicly Funded Medical Student Training in Key Specialties. Matters not covered herein shall be governed by relevant laws, regulations, and official MOHW circulars.

貳、適用對象

II. Scope of Application

凡完成本校學士後醫學系學業，並負有履約服務義務之第二期公費醫學生，均依本要點辦理分發。

All second-phase publicly funded medical students of the University's Post-Baccalaureate Medicine Program who have completed their studies and are bound by contractual service obligations shall be assigned in accordance with these Guidelines.

參、作業原則

III. Principles of Operation

一、成績採計：採百分制；計入大一至大三之全部必修科目及實習科目。

1. Grading: Grades are expressed on a 100-point scale and include all required courses and practical/clinical courses from the first through the third academic year.

二、成績加權：以各科「學分數×得分」加總後除以總學分；結果保留至小數點第一位。

2. Weighted average: The weighted average is calculated by summing the products of each course's credit value and score, then dividing by the total credits. The result is rounded to one decimal place.

三、同分比序

3. Tie-breaking order:

基礎醫學總論 General Principles of Basic Medicine

大體解剖學實驗 Gross Anatomy Laboratory

生物化學 Biochemistry

上述三科目仍同分時，以抽籤決定。

If a tie persists after applying the above criteria, the ranking shall be determined by drawing lots.

四、名額比例：衛福部體系 80%；輔導會體系 20%。

4. Quota ratio: 80% for the MOHW system and 20% for the VAC system.

五、名額公式：

5. Quota formula:

衛福部名額 $= (N \times 0.80)$ 取四捨五入

MOHW quota = round($N \times 0.80$) (rounded to the nearest whole number)

輔導會名額 $= N - \text{衛福部名額}$ (N 為畢業公費生總數)

VAC quota = $N - \text{MOHW quota}$

(N = total number of publicly funded graduates)

六、公告與申覆：成績排名公告後 3 日內受理申覆；自收件之次日起 48 小時內回覆。

6. Announcement and appeals: Rankings will be announced, and students may file appeals within three days. Appeals will be processed and responded to within 48 hours from the day after receipt.

七、體系分發選填：依公告成績排名於公開地點進行體系選填，選填後不得更換。

7. System assignment and selection: Based on the announced rankings, students shall select their preferred training system in a public session. Once a selection is made, it cannot be changed.

八、資料備查：學校對分發相關文件、錄影及紀錄保存至少五年，以供稽核。

8. Record keeping: The University shall retain all documents, video recordings, and records related to the assignment for at least five years for audit purposes.

肆、附則

IV. Supplementary Provisions

一、本要點經系務會議通過後施行，修訂時亦同。

1. These Guidelines shall take effect upon approval by the Departmental Affairs Meeting; amendments shall be adopted in the same manner.

二、本要點與上級法規有牴觸者，依上級法規辦理，其餘部分仍屬有效。

2. If any provision of these Guidelines conflicts with higher-level laws or regulations, such laws or regulations shall prevail. The remaining provisions shall remain effective.